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 – Nocoj bosta premierno
uprizorjeni dve manjši predstavi, ki
sta nastali v »neodvisni« produkciji
neinstitucionalnih zavodov. V dvora-
nici Mini teatra na ljubljanskem gradu
bo krstna izvedba izvirne slovenske
monokomedije Bodi Marilyn Mo-
n ro e , ki jo je napisal in zrežiral Ne -
bojša Pop Tasić, v njej pa bo v vlogi
slovenske mladenke, ki si želi s po-
snemanjem slovite dive postati zve-
zda tudi sama, nastopila Karin Ko-
mljanec. V Gledališču Glej pa bodo
pripravili prvo slovensko izvedbo dra-
me Philipa Ridleyja Vincent River v
režiji Alena Jelena, kjer bosta kot mati
in znanec ubitega mladeniča nasto-
pila Zvezdana Mlakar in Jure He-
nigman.

»Že nekaj let se želim preizkusiti v
monodrami, ki pomeni izziv posebne
vrste,« pojasnjuje Karin Komljanec, ki
bo v Bodi Marilyn Monroe o d i g ra l a
Mirelo Mohorič, mladenko, ki se za
vsako ceno želi prebiti v svet slavnih;
podobno kot njena vzornica Marilyn
Monroe, katere posnemovalka je, je
pripravljena vse svoje bitje prilagoditi
zahtevam trga. »Kar je pri zgodbi MM
fascinantno, je pravzaprav dejstvo, da
si je za slavo dobesedno izmislila sa-
mo sebe, se odrekla svoji preteklosti in
koreninam,« meni Nebojša Pop Tasić.
»Z njo se je začel trend, ki prevladuje
še danes: vsak bi bil rad slaven, vsak
hoče postati nekdo, in če te ni na
naslovnicah, ne obstajaš – kar je prav-
zaprav paradoksalno, saj je ta 'obstoj'
tudi zelo minljiv, dokaj nepomemben
in v bistvu tragikomičen.« Predstava,
ki je nastala v produkciji zavoda Zofka,

bo sestavljena iz mešanice igralskih in
pevskih točk.

V soprodukciji ŠKUC Gledališča in
Gledališča Glej pa se je Alen Jelen lotil
novejšega besedila sodobnega britan-
skega dramatika Philipa Ridleya; kot
pojasnjuje Jelen, je Vincent River d ra -
ma, ki nadaljuje temeljno usmeritev
ŠKUC Gledališča v pri nas še neu-
prizorjene tekste, ki obravnavajo bolj
obrobne družbene teme; naslovni ju-
nak je umorjeni mladenič, katerega

zagonetna usoda postopoma prihaja
na dan skozi pogovor njegove matere
(Zvezdana Mlakar) in fanta, ki je na
neki način povezan z zadnjimi urami
njenega mrtvega sina; tega igra Jure
Henigman, obetavni študent zadnje-
ga letnika akademije. Kot dodaja Je-
len, je to »prava dramska predstava«,
katere poudarek je na igralskih nas-
topih, obenem pa gledalca do pre-
senetljivega razpleta drži v nenehni
napetosti.
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 – Filmski sklad Republike
Slovenije je pred kakšnim mesecem
objavil razpis za delovno mesto di-
rektorja/direktorice, na katerega naj bi
se kandidati prijavili do 15. oktobra. Ta
mesec bo namreč leto dni, odkar so
lani odstavili direktorico sklada Ire n o
Os t ro u š k o in je funkcija direktorja po-
stala vedejevska. In to na prav poseben
način: mesto v.d. direktorja sklada je
zasedel predsednik njegovega nadzor-
nega sveta, torej organa, ki naj bi sklad
in njegovo porabo javnega denarja na-
d z i ra l .

Najprej in najdlje je vedejevsko vlo-
go opravljal Stane Malčič, ki je z nes-
poštovanjem področne zakonodaje (ta
zahteva javni razpis ali poziv kot pogoj
za zbiranje filmskih projektov in obli-
kovanje programa) povzročil enoletni
zastoj filmske produkcije ter se tako
pregrešil tudi zoper člen zakona o Fil-
mskem skladu (FS), po katerem je te-
meljna funkcija te ustanove zagota-
vljanje kontinuirane filmske produk-
cije. Stane Malčič je torej brez javnega
razpisa oblikoval filmski program in
potem (julija letos) odstopil. Nasledil
ga je novi predsednik nadzornega sve-
ta, ki je obenem postal v.d. direktorja
Filmskega sklada. To je bil Denis Mi-
klavčič, ki si je prizadeval za to, da bi
»Malčičevemu« spornemu programu
za leto 2007 našel zakonito podlago.
Toda po presoji direktorja direktorata
za medije na ministrstvu za kulturo in
člana nadzornega sveta sklada Igorja
Prodnika je Denis Miklavčič s tem sa-
mo zaviral oziroma celo onemogočal
uresničevanje filmskega programa za
leto 2007, zato je moral odstopiti. Tako
je tretji v.d. direktorja FS postal Ig o r
Pro d n i k , pri čemer ne njega samega
ne ministra za kulturo prav nič ne
moti, da takšna zasedba že spominja
na državni prevzem FS kot javnega

sklada. Igor Prodnik je sicer napo-
vedal, da bo vodil sklad le do sredine
letošnjega novembra, toda, ali bo res
lahko držal besedo?

Namreč, kar zadeva mesto njego-
vega direktorja, je Filmski sklad v hu-
dih škripcih: na eni strani se oktobra
izteka funkcija vedejevstva, ki lahko po
23. členu zakona o javnih zavodih traja
le eno leto, na drugi strani pa je zaradi
pritožbe razrešene direktorice Irene
Ostrouške upravno sodišče 14. sep-
tembra letos ustavilo razpisni posto-
pek za delovno mesto direktorja/di-
rektorice Filmskega sklada. To pome-
ni, da je FS že lahko objavil razpis za to
funkcijo in da so se na ta razpis tudi
lahko prijavili kandidati, toda nadzor-
ni svet med njimi ne bo mogel izbrati
direktorja ali direktorice FS, ker mu
tega ne dovoljuje sodni odlok. Ali torej
ob teh dveh pravnih dejstvih – po
enem je konec funkcije vedejevstva, po
drugem pa ni mogoče izpeljati raz-
pisnega postopka za direktorja/direk-
torico – Filmski sklad sploh še lahko
pride do vodstvenega organa? Ali pa se
bo zanj moral »žrtvovati« Igor Prodnik,
kar mu verjetno ne bo lahko, a ne le
zaradi prelomljene obljube, marveč že
zaradi napora, ki ga bo od njega zah-
tevalo dvojno direktorovanje na di-
rektoratu za medije na ministrstvu za
kulturo in na Filmskem skladu.
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 – Včeraj je v projektnem
prostoru T6 v stari tovarni Tobačna,
v okviru nizozemsko-slovenskega
bilateralnega programa Fokus '07,
veleposlaništvo Kraljevine Nizozem-
ske organiziralo mednarodno kon-
ferenco z naslovom Ekonomija us-
tvarjalnosti – stik med oblikovalci in
podjetji. Konferenco je odprl ni-
zozemski veleposlanik John Grof-
fen, ki je poudaril, da ljudje v
razvitem svetu ne kupujejo izdelkov
zgolj zaradi njihove uporabnosti,
ampak v njih iščejo drugotne po-
mene, ki so etično, ekološko in
socialno neoporečni, kar imenujejo
tudi moralizacija trga. V uvodniku je
podal svoje mnenje o prisotnosti
oblikovanja v slovenski razvojni po-
litiki tudi minister za razvoj Žiga
Tu rk , ki priznava, da na tem po-
dročju Slovenija ni dovolj aktivna,
vendar poskušajo pridobiti sredstva
EU za ustanovitev oblikovalskega
c e n t ra .

Direktor Fundacije za nizozemsko
oblikovanje Dingeman Kuilman je
predstavil platformo za oblikovanje
in modo Pre m s e l a . Predlagal je os-
novne strateške usmeritve, s ka-
terimi je mogoče nacionalno obli-
kovanje promovirati kot blagovno
znamko. To so promocija, inova-
tivnost in izobraževanje ter ustvar-
janje blagovnih znamk, odmevnih
imen in oblikovalskih ikon. Poudaril
je, da pri promociji in komunikaciji
igra pomembno vlogo tudi obja-
vljanje knjig o oblikovanju. V skladu
s tem so na konferenci predstavili
knjigo organizatorke večerov Pecha
Kucha Maje Vardjan Oblikovanje v
dialogu. Publikacija vključuje be-

sedila mnogih priznanih oblikoval-
cev iz obeh držav.

V okviru Focusa '07 so finančno in
programsko podprli mnoge kulturne
in gospodarske prireditve na po-
dročjih gledališča, filma, glasbe, so-
dobne umetnosti, jezika, izobraže-
vanja in okoljevarstvenih vprašanj,
oblikovanja, podjetništva in knjižnih
publikacij. Med drugim so podprli
fotografsko razstavo Christel Boer-
tjes v galeriji APT v Novem mestu,
razstavo Melanie Bonajo v galeriji
Škuc v okviru Mesta žensk, de-
lavnico študentov oblikovanja o
okoljski problematiki Kdo, če ne mi?
in četrti dogodek Pecha Kucha, na
katerem se vsakič v zelo kratkem
času predstavi deset različnih us-
tvarjalcev na področju vizualne kul-
ture. Do 14. novembra si je mogoče
v prostorih T6 ogledati tudi razstavo
industrijske oblikovalke In e k e
Ha n s .
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– Državni zbor je včeraj opravil
drugo obravnavo predloga zakona o jav-
ni agenciji za knjigo, o kateri se je zaradi
protestov zainteresirane javnost v za-
dnjih dneh precej pisalo in govorilo. Po-
slanske skupine so predlagani zakon
pozdravile, vendar so opozicijski pos-
lanci pri tem imeli več pripomb zaradi
sestave sveta agencije, pod drobnogled
pa so vzeli tudi način njenega finan-
c i ra n j a .

Uvodoma je minister za kulturo Vas-
ko Simoniti pojasnil, da naj bi bil zakon
dobra podlaga za to, da slovenski knjigi,
literarnim ustvarjalcem in znanstvenim
piscem zagotovijo trajnejše pogoje za
njihov razvoj, slovenskim bralcem pa
večjo dostopnost do knjig. Minister je
med razlogi, zaradi katerih bo ustano-
vljena javna agencija za knjigo, naštel
povezovanje različnih instrumentov za
podporo knjigi v enotno organizacijsko
obliko, boljšo organizacijo promocije le-
poslovja in znanstvene publicistike v tu-
jini, povezovanje s primerljivimi med-

narodnimi organizacijami z namenom,
da se zagotovijo novi viri financiranja in
možnost pridobivanja neproračunskih
finančnih virov.

V polemičnem nadaljevanju je bilo
največ besed namenjenih 6. členu za-
kona, ki govori o sestavi sveta agencije.
Medtem ko so koalicijski poslanci za-
gotavljali, da predlagana sestava sveta
omogoča uravnoteženost, je opozicija
menila, da bi pri imenovanju članov
sveta morala imeti odločilno besedo
stroka. Po predlogu koalicije naj bi svet
štel sedem članov – ustanovitelj bi tri
imenoval neposredno, enega na predlog
Društva slovenskih pisateljev (DSP), po
javnem pozivu pa še tri člane na predlog
univerz, SAZU, društev, interesnih dru-
ženj in posameznikov. Samo Bevk (SD)
je menil, da si vlada s takšno rešitvijo
ohranja nadzor nad agencijo, Jo ž e f
Školč (LDS) pa je poudaril, da se s tem
členom odločajo, ali ustanavljajo javno
ali paravladno agencijo. Opozicija je –
na predlog DSP – pripravila dopolnilo,

po katerem bi svet štel šest članov, od
tega bi polovico članov imenoval us-
tanovitelj na predlog uporabnikov, dru-
go polovico pa po svoji izbiri.

Izmenjava argumentov med koalicij-
skimi in opozicijskimi poslanci se je na-
daljevala pri vprašanju o financiranju
javne agencije. Opozicijski poslanci so
predlagali dopolnilo, ki se sklada s pre-
dlogom DSP, po katerem bi se denar za
agencijo določil v višini nominalnega
zneska iz državnega proračuna, ki je bil
porabljen za knjigo v letu pred usta-
novitvijo agencije. Ta se vsako leto po-
večuje za 20 odstotkov pobranega davka
na knjigo iz minulega leta tako, da se
peto leto po ustanovitvi agencije ocenje-
ni davek v celoti vračuna v prihodke
agencije iz državnega proračuna. S tem
bi se vrednost pobranega davka od knji-
ge vrnila knjigi. Zvečer je državni zbor na
glasovanju zavrnil oba amandmaja, ki ju
je ob podpori opozicije predlagalo
Društvo slovenskih pisateljev. ��
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– Prihodnje leto bo minilo 500
let od rojstva najpomembnejšega slo-
venskega reformatorja Primoža Trubar-
ja. Poslanec Socialnih demokratov Fer i
Hor vat je včeraj vladi poslal pismo, v
katerem sprašuje, na kakšne načine so se
do zdaj lotili priprav na proslavitev
obletnice rojstva začetnika slovenske
književnosti in utemeljitelja slovenskega
knjižnega jezika.

V svojem poslanskem pismu med
drugim navaja, da so v Nemčiji ob po-
dobni obletnici Martina Lutra za šte-
vilne državne proslave že nekaj let vna-
prej imenovali častni državni odbor, ki so

ga vodili vrhovni državniki. »Primerjalno
je Trubar za nas gotovo pomembnejši
kot Luter za Nemce,« poudarja v pismu
Horvat in dodaja, da pri nas kljub temu
ni videti resnih in odgovornih priprav na
dogodke, ki bi dostojno zaznamovali to
pomembno obletnico.

Horvat v pismu opozarja, da »ne glede
na številne pobude in vprašanja ni zaz-
nati ustreznih aktivnosti in priprav na ta
pomemben jubilej«, in dodaja, da opa-
žajo celo ukinitev nekaterih aktivnosti, ki
so povezane s Primožem Trubarjem. Feri
Horvat zato želi od vlade RS dobiti od-
govore na vprašanja, katere aktivnosti za
dostojno zaznamovanje zgodovinsko
pomembnega jubileja je že opravila, ka-
tere načrtuje in koga vse namerava vklju-
čiti v pripravo in izvedbo dogodkov.

Morda je kot odgovor na zgornje pis-
mo prišlo iz vladnega urada za komu-
niciranje obvestilo o državni proslavi
dneva reformacije v Cankarjevem do-
mu, kjer bo slavnostna govornica mi-
nistrica za visoko šolstvo, znanost in teh-
nologijo Mojca Kucler Dolinar, vendar
iz objavljenega programa ni razvidno, na
kakšen vsebinski način bodo jubilej zaz-
namovali. Na lokalni ravni bodo tudi
številne manjše proslave; med drugim se
bodo največjemu slovenskemu refor-
matorju poklonili na Trubarjevi domačiji
na Rašici, kjer bodo pripravili kulturni in
glasbeni program, v čast prihajajoče 500.
obletnice pa bodo obiskovalcem pred-
stavili izdelke lokalnih pekarn in čoko-
l a d i c e.


